Ответы можно присылать на

почту <u>panteleyeva88@yandex.ru</u> или личными сообщениями в вк

В названии файла или перед выполненным упражнением указывайте номер группы и свою фамилию

Самостоятельно изучите теоретический материал, касающийся явления согласования времен в английском языке*. Затем выполните упражнения**.

*Грамматический материал можно изучить:

- В кратких теоретических сведениях к работе (стр. 1-2);
- На отсканированной странице учебника (стр. 3);
- В группе в vk (https://vk.com/@-171118096- https://vk.com/@-171118096-soglasovanie-vremen-sequence-of-tenses-v-angliiskom-yazyke

**Упражнения располагаются на стр. 4

Краткие теоретические сведения к работе

В английском языке, в отличие от русского, есть такое грамматическое явление как согласование времен (Sequence of Tenses), тесно связанное с косвенной речью. Оно заключается в том, что время глагола придаточного предложения зависит от времени главного предложения:

- Если действия в главном и придаточном предложениях происходят одновременно, то для сказуемого в придаточном предложении необходимы формы прошедшего простого (Past Simple) или прошедшего длительного (Past Continuous) времен. Тип прошедшего времени в главном предложении в данном случае неважен: We saw that he was dancing with this girl. Мы видели, что он танцует с этой девушкой. I knew that he worked in a foreign company. Я знал, что он работает в иностранной компании.
- Если действие в придаточном предложении предшествует действию в главном предложении, то в придаточном предложении мы используем прошедшее совершенное (Past Perfect) или прошедшее совершенно-длительное время (Past Perfect Continuous): Mother said that uncle Tom had come to visit us several days before. Мама сказала, что дядя Том приходил повидать нас несколько дней назад. Не asked me if I

had been winning more games lately. – Он спросил меня, не выигрывал ли я в других играх в последнее время.

- Если действие в придаточном предложении имеет отношение к будущему времени, то мы употребляем сказуемое в этом же предложении в форме простого или продолженного будущего в прошедшем, так называемое Future-in-the-Past, или в другой форме выражения будущего времени: Не knew that she would marry this man undoubtedly. — Он знал, что она без сомнения выйдет замуж за этого мужчину. She said she was going to do some shopping. — Она сказала, что собирается пройтись по магазинам.

было	меняем на
Present Simple	Past Simple
He thinks that she works.	He thought that she worked.
Он думает, она работает.	Он думал, она работает.
Present Continuous	Past Continuous
She knows that they are training.	She knew that they were training.
Она знает, что они тренируются.	Она знала, что они тренируются.
Будущее время – will	Будущее время – would
She thinks that she will read the book.	She thought that she would read the book.
Она думает, что она прочитает эту книгу.	Она думала, что она прочитает эту книгу.
Past Simple	Past Perfect
He said, "They called".	He said that they had called.
Он сказал: «Они звонили».	Он сказал, что они звонили.
Present Perfect	Past Perfect
They said, "We have cooked dinner".	They said that they had cooked dinner.
Они сказали: «Мы приготовили ужин».	Они сказали, что они приготовили ужин.
Модальные глаголы – can, may, have to	Модальные глаголы – could, might, had
They think that she can drive.	to
Они думают, что она может водить.	They thought that she could drive.
	Они думали, что она может водить.

В некоторых случаях правило согласования времен не применяется:

- В придаточном предложении говорится о всемирно известной истине или факте: The pupils were told that the Earth moves around the Sun. Ученикам сказали, что Земля вращается вокруг Солнца;
- В придаточном предложении есть модальный глагол must, should, ought to: I said that I must meet her. Я сказал, что мне надо встретить ее;
- Если говорящий ссылается на слова, которые только что были сказаны: Kate: Stay with me, Mark. I will cook something delicious. Кейт: Останься со мной, Марк. Я приготовлю что-нибудь вкусное. Mark to Elza: Kate said she will cook something delicious. Марк Эльзе: Кейт сказала, что приготовит что-то вкусное;
- В придаточном предложении, вводимом союзами when / since, простое прошедшее время (Past Simple) не изменяет своей формы: I answered that I hadn't met her since we moved. Я ответил, что не видел ее после того, как мы переехали;
- Если в придаточном предложении прошедшее длительное время (Past Continuous), то оно тоже не меняется: Steve said that when he came home his father was watching TV. Стив сказал, что, когда он пришел домой, его отец смотрел телевизор.

Reported speech 1 (he said that ...)

Study this example situation:



- When we use reported speech, the main verb of the sentence is usually past (Paul **said** that \dots / I **told** her that ... etc.). The rest of the sentence is usually past too:
 - Paul said that he was feeling ill.
 - I told Lisa that I didn't have any money.

You can leave out **that**. So you can say:

Paul **said that** he was feeling ill. *or* Paul **said** he was feeling ill.

In general, the *present* in direct speech changes to the *past* in reported speech:

do/does → **did** $will \rightarrow would$ $am/is \rightarrow was$ have/has \rightarrow had are \rightarrow were $can \rightarrow could$

want/like/know/go etc. → wanted/liked/knew/went etc.

See also Unit 48A.

Compare direct and reported speech:

You met Anna. Here are some of the things she said in *direct* speech:

I've lost my phone.

I want to buy a car.

I can't come to the party on Friday.

I don't have much free time.

My parents are fine.

I'm going away for a few days.

I'll phone you when I get back.



Later you tell somebody what Anna said. You use *reported* speech:

- Anna said that she **had** lost her phone.
- She said that she wanted to buy a car.
- She said that she **couldn't** come to the party on Friday.
- She said that she **didn't** have much free time.
- She said that her parents were fine.
- She said that she was going away for a few days and **would** phone me when she **got** back.

The past simple (did/saw/knew etc.) can stay the same in reported speech, or you can change it to the past perfect (had done / had seen / had known etc.):

Paul said: 'I woke up feeling ill, so I didn't go to work.' direct reported

Paul said (that) he **woke** up feeling ill, so he **didn't go** to work. *or*

Paul said (that) he **had woken** up feeling ill, so he **hadn't gone** to work.

1. Откройте скобки. Помните, что вы должны использовать правило согласования времен.

- 1. He said that he still (to be) fond of collecting stamps and coins.
- 2. She said that her parents (to divorce) two years ago already! Oh, how awful! I can't believe it's true!
- 3. I met him at the disco yesterday and he told me that I (to dance) very well and I answered that it (to be) no wonder because dancing (to be) my hobby for many years!
- 4. She said her mother's hobby (to be) ballet and she (to dance) pretty well in her youth. Can you imagine? No, hardly.
- 5. My great-grandparents (to be) engaged for a whole year before they (to get) married. I believe it's impossible nowadays.

2. Дополните предложения. Используйте правило согласования времен.

- 1. ... that his nephew didn't go to school yet as he is too small.
- 2. ... that his father had been fond of parachuting and car-racing before ...
- 3. His cousin ... that collecting badges ... for years until ...
- 4. I found out yesterday that ... until...
- 5. ... her mother-in-law had never been interested in such a strange thing as embroidering, it must be a mistake.
- 6. ... that his grandson ... at that moment.
- 7. She was sure that her father ... until he married.
- 8. My grandfather ... that playing the piano ... for all his life.
- 9. My uncle ... that his ancestors ...
- 10. ... that his parents ...

3. Раскройте скобки. Помните, что если вы говорите о действии, которое являлось будущим на момент речи (который был в прошлом), вы должны использовать время Future-in-the-Past.

- 1. Did you ask Mike to take the camera to the party? Yes, he told me that he (to come) and (to take) a lot of pictures.
- 2. Did you persuade your cousin in the necessity of sports? Yes, but she promised that she (to go in for) sports) only since that summer.
- 3. What did you tell your little niece? Nothing special I only (to tell) her that I (to travel) all the summer and that it (to be) a lot of fun and now she wants to go with me.
- 4. Did you invite Mary to the basketball game in which you (to take part) the next week? Yes, I did, but it turned out that she (to watch) the horseracing competitions at that moment.
- 5. Has your mother already finished sewing the dress for the baby? No, but she said she (to finish) it in a couple of days.